
Zpráva o chovu za období roku 2020 a 2021 

Realizované vrhy a počet zapsaných štěňat 

V letech 2020 a 2021 bylo zapsáno 671 štěňat ve 112 vrzích. Tedy téměř totožný počet jako 

v minulém dvouletém období, kdy se narodilo 692 štěňat ve 115 vrzích. A stejně tak bez výrazného 

rozdílu v zastoupení pohlaví. 

 

Statistika dysplazie kyčelního a loketního kloubu 

Vyhodnoceno bylo celkem 140 ČSV. Z toho bylo hodnoceno  

 81% stupněm DKK A (114 jedinců) 

 11% stupněm DKK B (16 jedinců) 

 4% stupněm DKK C (5 jedinců) 

 3% stupněm DKK D (4 jedinci)  

 1% stupněm DKK E (1 jedinec).

 

Ze 140 vyhodnocených ČSV na DLK byl 1 pes vyhodnocen stupněm DLK 1/2, ostatní bez nálezu. 

V porovnání s minulým obdobím stále pokračuje tendence nárůstu DKK B, kde se z 8% navýšil na 

11%. Počty nálezů těžké DKK je stále minimální. Nutno ale podotknout, že pravděpodobně nemáme 

všechny výsledky D a E. 
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Svody a bonitace 

Na svodech bylo předvedeno 94 jedinců, což je výrazný pokles proti minulému období, kdy se 

zúčastnilo svodů 156 jedinců. Na bonitacích bylo předvedeno 203 jedinců, tedy počet téměř shodný 

s minulým obdobím. 

 

 

Na závěr bych se zde rád zmínil o změně, kterou schválila minulá Konference, a to je rozšíření 

kombinací vylučujících povah při bonitaci. Kde vylučující vada - povaha Ob v kombinaci s povahou 

Qm, Qn a Qo byla rozšířena o povahu Oc. V mnoha lidech tato změna vyvolala otázku, jaký to bude 

mít reálný dopad na chovnou základnu a kolik jedinců bude kvůli této změně vyloučeno z chovu. 

Odpověď je, že za dva roky (od podzimních bonitací v roce 2020 do letních bonitací v roce 2022 

včetně) byl kvůli povaze vyloučen 1 pes a 10 fen, z toho pouze 1 pes a 3 feny kvůli dané změně. 

Ze 189 předvedených jedinců bylo tedy vyřazeno kvůli povaze jedenáct jedinců namísto sedmi, to je 

5,8% namísto 3,7%. Což je přijatelný selekční tlak a rozhodně nic, co by nám výrazně ubíralo nově 

uchovněné jedince. Stabilní přírůstek, jak v počtu vrhů, tak narozených štěňat nám nyní umožňuje 

větší selekci a toho bychom měli využít ke stálému rozvíjení a zlepšování plemene. 

Ovšem s čím se stále potýkáme, je nedostatečná pestrost, které se nám nedostává ani ne toliko 

v realizovaných vrzích, ale posléze v tom, jaká škála jedinců se nám dostavuje na bonitace a reálně 

může zasáhnout do dalšího vývoje plemene. Tento problém je způsoben především těžším hledáním 

perspektivních zájemců o štěňata pro chovatele, kteří s chovem začínají či chtějí realizovat jen jeden 

či dva vrhy na feně. A proto bych zde rád apeloval na zavedené a zkušené chovatele, aby vždy zvážili, 

jestli jejich další odchov prospěje pestrosti populace či nikoliv. Chov opravdového chovatele by neměl 

být o vyprodukování co největšího počtu štěňat každý rok, ale především o kvalitě a jedinečnosti jeho 

odchovů.    
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